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 پيش نويس اصلاح قانون بازار سرمايه 
طرح مجلس بود

دوللت با توجله به رويکلرد حمايتلي، پیشلنهاد اصلاح قانون 
بلازار سلرمايه را خلودش به صلورت لايحه بله مجلس بیلاورد. 
به گزارش فارس، محس��ن عليزاده، عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
گفت: لازم است كه دولت با توجه به رويكرد حمايتي، پيشنهاد اصلاح 

قانون بازار سرمايه را خودش به صورت لايحه به مجلس بياورد. 
وي گفت: مقدمه اي را دولت و سازمان بورس آغاز كرده بودند كه ما بنا به 

ملاحظاتي ترجيح داديم كه طرح خودمان را در مجلس آماده كنيم. 
عليزاده افزود: اين كه مي گويند نظرات سازمان بورس به مجلس ديكته 
شده است، اصلًا درست نيست. ما در كميته بازار سرمايه اين موارد را به 

صورت دقيق بررسي خواهيم كرد. 
نماينده ناظر مجلس در ش��وراي عال��ي بورس تأكيد ك��رد: ما مدافع 
حقوق تمامي فعالان بازار سرمايه هستيم و از حقوقشان صيانت كامل 
خواهيم كرد و اجازه اظهار نظري كه بخواهد به زيان سهامداران باشد، 

نخواهيم داد. 
 اطاعات غلط سیگنال فروشان باعث زيان مردم شد

اين عض��و كميس��يون اقتص��ادي مجلس گف��ت: نظ��رات فعالان و 
آموزش دهندگان بازار را براي اصلاح قانون بازار سرمايه خواهيم گرفت 
و اين افراد دغدغه اي نداشته باشند. بايد آموزش در بازار سرمايه اصولي و 
فني باشد و تأييد آن حتماً از طريق كانالي با اخذ مجوز صورت بگيرد. 

وي اين را هم گفت: اگر كس��ي به بهانه آموزش اغواگري، سوداگري و 
سيگنال فروش��ي كرد، ما با آن مخالف هستيم و بايد جلوي فعاليت او 

گرفته شود تا سهامداران مثل گذشته با ضرر و زيان مواجه نشوند. 
عليزاده گفت: در س��ال گذشته شاهد بوديم كس��اني كه سيگنال فروشي 
مي كردند و اطلاعات غلط مي دادند، باعث فريب و متضرر شدن مردم شدند.

بازخريد ۷۲۷هزار ميليارد ريال اوراق 
مالی دولتی  از سوی  بانك مركزي 

بله  اقلدام  نقدينگلي،  بلا هلدف جلذب  مرکلزي  بانلك 
توافلق بازخريلد 727/6هلزار میلیلارد ريلال اوراق کلرد. 
به گزارش روز ايرنا، بانك مركزي در چارچوب مديريت نقدينگي مورد نياز 

بازار بين بانكي ريالي، عمليات بازار باز را به طور هفتگي اجرا مي كند. 
موضع عملياتي اين بانك )خريد يا فروش از طريق ابزارهاي موجود( بر 
اساس پيش بيني وضعيت نقدينگي در بازار بين بانكي و با هدف كاهش 
نوسانات نرخ بازار بين بانكي حول نرخ هدف، از طريق انتشار اطلاعيه در 

سامانه بازار بين بانكي اعلام مي شود. 
براين اساس بانك ها و مؤسسات اعتباري غيربانكي مي توانند در راستاي 
مديريت نقدينگي خود در بازار بين بانكي، نسبت به ارسال  سفارش ها تا 

مهلت تعيين شده از طريق سامانه بازار بين بانكي اقدام كنند. 
بانك ها و مؤسس��ات اعتباري غيربانكي مي توانند در روزهاي شنبه تا 
چهارش��نبه از اعتبارگيري قاعده مند )دريافت اعتبار با وثيقه از بانك 
مركزي( مشروط به در اختيار داشتن اوراق مالي اسلامي دولتي و در 
قالب توافق بازخريد با نرخ سقف دالان نرخ سود )۲۲ درصد( استفاده 
كنند. در عمليات اين دوره چهار بانك و مؤسس��ه غيربانكي در حراج 
شركت كردند و ارزش سفارش هاي ارس��ال شده 7۲7/6هزار ميليارد 

ريال بود كه 7۲7/6 هزار ميليارد ريال آن پذيرفته شد. 
در حراج مذكور مجموع ۱۹ بانك و مؤسسه اعتباري غيربانكي شركت 
كردند. همچنين حداقل نرخ توافق بازخريد ۱۹/3درصد و مدت توافق 

بازخريد هفت روز بود. 
»عمليات بازار باز«، فعاليتي است كه در آن بانك مركزي با خريد و فروش 
گروه خاصي از اوراق بهادار موجود، تلاش مي كند اهداف سياستي خود 
را در كنترل حجم پول موجود در اقتصاد اجرا كند. در اين بازار سه عضو 
نقش اصلي دارند؛ بانك مركزي، دولت و بانك ها.  عملكرد اين بازار به اين 
صورت است كه بانك ها در پايان هر روز به دنبال كنترل ميزان نقدينگي 
خود هستند كه در صورت داشتن كسري بايد به دنبال تزريق پول باشند 

و در صورت داشتن مازاد ذخاير، بايد آن را تعديل كنند. 

رئیس سازمان بورس:
  دنبال رانت براي هيچ صنعتي نيستيم

به هیچ وجه به دنبال رانت براي هیچ صنعتي نیستیم، اما نمي توانیم شاهد 
آن باشیم که يك صنعت رقابتي با تصمیمات اشتباه از صحنه خارج شود. 
به گزارش مهر به نقل از سازمان بورس و اوراق بهادار، ششمين ميز صنعت 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با موضوع مشكلات صنعت پتروشيمي و با 
حضور رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار، معاونان و مديران سازمان بورس 

و تعدادي از مديران و فعالان صنعت پتروشيمي برگزار شد. 
در ابتداي اين گردهمايي مجيد عشقي، رئيس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با بيان اينكه هدف از برنامه هاي مدنظر آن است كه چالش هاي 
صنايع ش��نيده و با همفك��ري طرفين تصميماتي اتخاد ش��ود كه در 
نهايت به نفع سرمايه گذاري در كش��ور و مردم باشد، اظهار كرد: يكي 
از رسالت هاي سازمان بورس و اوراق بهادار بحث شفاف سازي صنايع 

پذيرفته شده و حاضر در بورس است. 
وي افزود: به طور معمول، ابهام در صنايع، مشكلاتي را ايجاد مي كند كه 
منجر به زيان سهامداران مي شود، بنابراين وظيفه خود مي دانيم ابتدا 
مشكلات و چالش های صنايع مختلف را شناسايي و گام به گام به سمت 

اصلاح آنها حركت كنيم. 
رئيس س��ازمان بورس و اوراق بهادار با بيان اينك��ه در چند ماه اخير 
چندين مشكل در رابطه با پتروشيمي ها رخ داد، اما جاي هيچ نگراني 
نيست،  تشريح كرد: اولين موضوع در رابطه با حواشي پيرامون بودجه 
س��ال ۱۴۰۱ و افزايش قيمت س��وخت پتروش��يمي ها بود كه تغيير 

محسوسي لحاظ شده بود. 
عشقي افزود: محاسبات ما حاكي از آن بود كه در صورت اجرايي شدن 
متن لايحه بالغ بر 3۵۰ ه��زار ميليارد تومان هزينه در س��ال آينده به 
صنعت تحميل مي ش��د كه نس��بت به هزينه ۸۵ هزار ميليارد توماني 
كنوني بسيار بالاتر اس��ت.  با پيگيري هاي انجام شده در نهايت هزينه 

سوخت پتروشيمي ها تغيير اندكي پيدا كرد. 
رئيس س��ازمان بورس و اوراق بهادار تصريح كرد: البته مشكل مهمي 
كه در اين رابطه وجود دارد مربوط به فرمول قيمت خوراك و سوخت 
پتروشيمي ها و صنايع اس��ت، اين فرمول قريب به پنج سال مشكلي 
نداشت، اما هم اكنون به دليل مسائل سياسي و منطقه اي كه بين روسيه 
و اتحاديه اروپا ش��كل گرفته و باعث افزايش شش برابري قيمت گاز در 
اتحاديه اروپا شده براي اولين بار نرخ گاز كشورمان از كل دنيا به غير از 

اروپا بيشتر شده است. 
عش��قي افزود: بايد پيگيري كنيم فرمول توسط وزارت نفت به نحوي 
اصلاح ش��ود كه فاصله قيمتي زيادي با كشورهاي رقيب توليد كننده 
گاز وجود نداشته باشد، در اين صورت مي توانيم بگوييم قيمت گذاري 

منطقي انجام شده است. 
وي گفت: به هيچ وجه به دنبال رانت براي هيچ صنعتي نيس��تيم، اما 
نمي توانيم شاهد آن باشيم كه يك صنعت رقابتي با تصميمات اشتباه 

از صحنه خارج شود. 
رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار در بخش ديگري از اظهارات خود 
گفت: مطرح مي شود حاشيه سود پتروشيمي ها زياد است، البته همين 
موضوع را درباره صنايع فلزي هم بيان مي كنند، مسئله اينجاست كه 
اين سود در نهايت تبديل به س��رمايه گذاري در صنعت مي شود، اگر 

سرمايه گذاري نكنيم صنعت مستهلك مي شود. 
عشقي افزود: دليل كم بودن استهلاك صنايع ما سرمايه گذاري است 

كه انجام و حاشيه سود تعديل شده است. 

مصلرف فراتلر از الگلوي پرمصرف هلا در 
سلال ۱۳۹۹ بیلش از 42 درصلد کل مصرف 
برق بخلش خانگلي را در بر گرفتله و زمینه 
تحمیلل ضلرر و زيلان 5۳/6هزار میلیلارد 
تومانلي بله کشلور را فراهلم آورده اسلت. 
به گزارش فارس، مصرف برق در كش��ور به دليل 
تعرفه گذاري اشتباه فاصله معناداري با ساير نقاط 
دنيا پيدا كرده است. به طوري كه بر اساس گزارشات 
آژانس بين المللي انرژي شاخص هاي سرانه مصرف 
برق خانگي در ايران شش برابر ميانگين جهاني و 

هفت برابر كشوري نظير تركيه است. 
زماني كه از نظام تعرفه گ��ذاري برق صحبتي به 
ميان مي آيد، مس��ئله مرتبط ب��ا پرداخت يارانه 
انرژي است كه در اين حوزه بدون در نظر گرفتن 
عدالت س��هم پرمصرف ها مي ش��ود. در همين 
راستا براي تشريح بيشتر موضوع بايد گفت، نظام 
تعرفه گذاري برق در كشور مشابه ساير حامل هاي 
انرژي، نظام مبتني بر پرداخت يارانه اس��ت. به 
عبارت ديگر، هزينه هاي تمام شده توليد و توزيع 
برق بسيار فراتر از ميزان هزينه اي است كه دولت 
از مش��تركان دريافت ك��رده و مابه التفاوت اين 
عدد در قالب يارانه انرژي توسط دولت از منابع 

بيت المال پرداخت مي شود. 
۵۱درصد يارانه برق در جيب سه دهك پردرآمد

در اين شرايط، شكل گيري يك گزاره سبب توزيع 
ناعادلانه يارانه مي شود، زماني كه نظام تعرفه گذاري 
مبتني بر يارانه باشد، مصرف بيشتر زمينه دريافت 

بيشتر پول از بيت المال را فراهم مي كند. به معناي 
ديگر هرچه پرمصرف تر باشيم، سهم بيشتري از 

يارانه انرژي را به خود اختصاص داده ايم. 
 مس��ئله پرداخت يارانه انرژي س��بب ش��ده تا 
مش��تركان پر مصرف نيز از اي��ن فرصت نهايت 
استفاده را كرده و به اس��تفاده بدون ترمز از برق 
بپردازند. بر اساس به روزترين آمار ارائه شده در 
اين حوزه از س��وي مركز آمار ۵۱ درصد از يارانه 
انرژي حوزه ب��رق به جيب س��ه دهك پردرآمد 

جامعه مي رود. 

در همين راس��تا بايد به اين نكته اشاره كرد كه 
هر مشترك بسته به ميزان تقاضاي خود مجاز به 
استفاده از برق است و دولت نيز بايد اين امكانات 
را به بهترين وجه در اختي��ار او قرار دهد، اما اين 
مسئله زماني صادق اس��ت كه مشترك هزينه 
واقعي برق را پرداخت كرده و از منابع متعلق به 

عموم مردم قبض برق وي پوشش داده نشود. 
 42درصد بلرق خانگي کشلور فراتر از 

الگوي مصرف استفاده مي شود
بر اساس آمار مصرف برق كشور در سال ۱3۹۹، 

در بخش خانگي ميزان ۵۵ هزار و ۵3۴ گيگاوات 
ساعت برق توس��ط بيش از 3۰ ميليون مشترك 

استفاده شده است. 
از اين ميزان استفاده بر اساس پايش هاي صورت 
گرفته، ۱۴ هزار و 763 گيگاوات س��اعت معادل 
۲6/6درصد از برق مصرف شده در پله كم مصرفي 
مورد اس��تفاده قرار گرفته است. به معناي ديگر 
اگر همه مش��تركان برق در كش��ور الگوي كم 
مصرفي تعيين ش��ده را رعايت مي كردند، تنها 
معادل ۲6/6مصرف كنوني برق در كش��ور براي 

پاسخ به نياز مشتركان خانگي كفايت مي كرد. 
علاوه بر اي��ن، 3۱ درصد از برق مورد اس��تفاده 
مش��تركان برق معادل ۱7 هزار و ۲۰۴ گيگاوات 
ساعت در حدفاصل الگوي كم مصرفي و الگوي 

مصرف مورد استفاده قرار گرفته است. 
نكته جالب در اين حوزه آن اس��ت كه بيشتر از 
۴۲/۴درصد از برق مصرفي بخش خانگي معادل 
۲3 هزار ۵66 گيگاوات س��اعت، فرات��ر از الگوي 
مصرف مورد اس��تفاده ق��رار گرفته اس��ت. اين 
يعني اگر مشتركان برق خانگي در كشور در حد 
الگوي مصرف كه بسيار متعارف دنياست نسبت 
به مصرف برق اقدام مي كردن��د، ۴۲/۴درصد از 
مصرف برق خانگي مطابق آمار ياد شده نياز نبود 
و اين حجم عظيم انرژي مي توانس��ت در س��اير 
بخش ه��اي اقتصادي چرخ تولي��د را به حركت 
درآورد يا در قالب صادرات زمينه ارزآوري براي 

كشور را مهيا كند. 

رئیس جمهور حفظ ارزش پول ملي و نظارت بر بازار ارز را از وظايف 
مهم بانك مرکزي دانست و بر پیگیري جدي اين موضوع تأکید کرد. 
به گزارش اقتصاد آنلاين، در جلسه يك شنبه شب ستاد هماهنگي 
اقتصادي دولت كه به رياست آيت الله سيدابراهيم رئيسي تشكيل 
شد، گزارش هاي جداگانه بانك مركزي درباره وضعيت كنوني تورم، 

نقدينگي و بازار ارز ارائه شد. 
گزارش بانك مرك��زي در مورد تورم، نش��ان مي ده��د برنامه ها و 
سياست هاي دولت براي مهار رشد تورم موفقيت آميز بوده، به گونه اي 
كه نرخ رشد تورم در ابتداي دولت سيزدهم به رقم بي سابقه اي در 

7۰سال اخير رسيده و كاهش قابل توجهي داشته است. 

رئيس جمه��ور ني��ز در اي��ن جلس��ه ب��ا تأكي��د بر ل��زوم تلاش 
بيش��تر براي مه��ار رش��د ت��ورم و نقدينگ��ي، از بان��ك مركزي 
خواس��ت ب��ا افزاي��ش نظ��ارت ب��ر كار و عملك��رد بانك ه��اي 
 دولت��ي و خصوص��ي از خل��ق نقدينگ��ي توس��ط بانك ه��ا 

جلوگيري شود. 
رئيس��ي با تأكيد بر اينكه بانك ها بايد از بنگاهداري خارج شوند، 
ناترازي بانك ها را تهديدي براي نظام بانكي دانس��ت و گفت: اين 

موضوع بايد جدي گرفته شود. 
آيت الله رئيسي موضوع كفايت سرمايه بانك ها را نيز از چالش هاي 
مهم در نظام بانكي كشور برشمرد و دس��تور داد بانك مركزي در 

خصوص بهبود كفايت س��رمايه برنامه عملياتي ارائه و اجراي آن 
را پيگيري كند. 

رئيس جمهور حفظ ارزش پول ملي و نظارت بر بازار ارز را از وظايف 
مهم بانك مركزي دانس��ت و بر پيگيري جدي اين موضوع تأكيد 
كرد.  در اين جلس��ه همچنين گزارش مش��ترك بانك مركزي و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در مورد تأمين مالي زنجيره توليد 

ارائه شد. 
به موجب اين گ��زارش، اجراي برنامه تأمين مال��ي زنجيره توليد 
آثار مناسبي در جهت كاهش ضريب فزاينده پولي و كاهش رشد 

نقدينگي خواهد داشت. 

رئیس جمهور:
بانك مركزي از خلق نقدينگي جلوگيري كند

۵۱ درصد يارانه برق در  جيب ۳ دهك پردرآمد
  گزارش   2

  گزیده خبر

 نماينده هاي مجلس 
باعث گراني بليت هواپيما شدند ؟!

با اجراي قانلون مالیات بلر ارزش افزوده بلر بلیت هواپیما، همان 
نماينده هاي مجلسي که نسلبت به بالا بردن قیمت بلیت هواپیما 
معترض بودند، خودشان به طور مستقیم باعث افزايش قیمت بلیت 
هواپیما شلدند و تصمیم گرفتند که بلیت هواپیما را گران کنند. 
رضا جعفرزاده، سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري در گفت وگو با 
ايلنا عملياتي شدن قانون ماليات بر ارزش افزوده بر بليت هواپيما را از 
روز گذشته س��يزدهم دي ماه تأييد كرد و گفت: از ۱3 دي ماه عوارض 
۵ درصدي شهرداري بر بليت هواپيما حذف و ماليات ۹ درصدي ارزش 

افزوده روي بليت اعمال مي شود. 
اين اقدام دولت و مجلس انتقاداتي را به همراه داشته است و شركت هاي 
هواپيمايي نس��بت به اخذ اين ماليات كه به طور مستقيم از مسافران 
دريافت مي ش��ود، منتقد هس��تند. »مقصود اسعدي س��اماني« دبير 
انجمن شركت هاي هواپيمايي با انتقاد از اجراي اين تصميم مجلسي 
در بخش حمل ونقل عمومي اظهار داشت: از ۱3 دي ماه ۵ درصد عوارض 
شهرداري بر بليت هواپيما حذف و ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده به آن 
اضافه مي شود كه در نهايت مابه تفاوت آنها افزايش قيمت ۴ درصدي 

بليت هواپيما خواهد شد. 
وي با بيان اينكه ماليات بر ارزش افزوده به طور مستقيم به خزانه واريز 
مي شود، گفت: شركت هاي هواپيمايي هيچ دخل و تصرفي در هزينه 

ماليات بر ارزش افزوده ندارند. 
ساماني تأكيد كرد: با اجراي اين قانون، همان نماينده هاي مجلسي كه 
نسبت به بالابودن قيمت بليت هواپيما معترض بودند، خودشان به طور 
مستقيم باعث افزايش قيمت بليت هواپيما شدند و خودشان تصميم 

گرفتند كه بليت هواپيما را گران كنند. 
دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي افزود: در يك ماه گذشته پس از 
برگزاري نشست هاي متعدد بين وزارت راه و شهرسازي و ايرلاين ها، 
موفق به كاهش متوسط ۱۵ درصدي نرخ بليت هواپيما شديم، اما اين 

تصميم مجلس باعث شد كه بليت هواپيما ۴ درصد گران شود. 
وي با بيان اينكه نمايندگان باي��د توضيح دهند چرا وقتي مدام به اين 
معترض هستند كه چرا شركت هاي هواپيمايي قيمت بليت را كاهش 
نمي دهند، خودش��ان ماليات ۹ درصدي بر بليت اعمال كردند، گفت: 
ايرلاين ها هيچ نفعي از اين ماليات ندارن��د و در حال حاضر ايرلاين ها 
مأمور وصول انواع عوارض شده اند كه نماينده ها و دستگاه هاي مختلف 

آنها را وضع كرد ه اند. 
ساماني با بيان اينكه اين تصميمات غيركارشناسي تبعات اقتصادي براي 
سفر هاي هوايي ايجاد مي كند، ادامه داد: وصول اين عوارض و ماليات نه تنها 
براي ايرلاين ها نفعي ندارد بلكه هزينه زا است و تعدادي از نيروي انساني بايد 

محاسبات ماليات بر ارزش افزوده و انواع عوارض را انجام دهند. 
دبير انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي تأكيد كرد: ميزان ماليات بر ارز 
افزوده براي بليت يك ميلي��ون توماني ۹۰ هزار تومان اس��ت كه تمام 
آن را مس��افر بايد بپردازد و در حال حاضر ح��دود ۱۲ درصد از قيمت 
بليت هواپيما سهم عوارض و ماليات چهار  دستگاه سازمان هواپيمايي 
كشوري، شركت فرودگاه ها، هلال احمر و سازمان امور مالياتي است كه 

تمام آن را مسافر پرداخت مي كند. 

 بهانه جديد بانك ها 
براي نپرداختن وام ازدواج

در حالي که بانك مرکزي بله تازگي در نامه اي به بانك ها نسلبت 
بله بررسلي و اعطلاي وام ازدواج در چارچوب اخلذ وثايق وفق 
قانون مربوطه تأکید کرده و خواسلتار تسلريع در اين امر شلد، 
برخلي بانك هلا بهانه جديلدي بلراي نپرداختلن ايلن وام پیدا 
کرده انلد و زوج هايي را که ازدواج دوم آنهاسلت بله اين بهانه که 
ازدواج اولي هلا در اولويلت پرداخت هسلتند، معطلل مي کنند. 
به گزارش ايس��نا، وام ازدواج يكي از وام هاي پرتقاضاي بانكي اس��ت، 
اما س��نگ اندازي هاي برخي بانك ها براي متقاضيان، دريافت اين وام 
را زمانبر و طاقت فرس��ا مي كند كه در سال گذش��ته فقط 66 درصد از 
متقاضيان وام ازدواج گرفتند و 3۴ درصد از اين افراد موفق به دريافت 
اين تسهيلات نش��دند. از سوي ديگر، از ابتداي س��ال جاري تا آذرماه 
7۰۰ هزار فقره تسهيلات ازدواج، معادل 6۰ هزار ميليارد تومان توسط 

شبكه بانكي پرداخت شده است. 
سختگيري هاي بانك ها در راستاي پرداخت وام ازدواج از تعداد ضامن ها 
گرفته تا رسمي بودن آنها، سهولت دريافت اين وام را غيرممكن كرده 
است كه در پي تشديد سختگيري بانك ها، بانك مركزي در نامه اي به 
بانك ها بر بررسي و اعطاي تسهيلات قرض الحسنه ازدواج در چارچوب 
اخذ وثايق وفق قانون مربوطه تأكيد كرد و خواس��تار تس��ريع در اين 

امر شد.    
اما اخيراً يكي از متقاضيان وام ازدواج به ايسنا اعلام كرده كه چندين 
ماه است توس��ط بانك ها براي پرداخت وام ازدواج به دليل ازدواج دوم 

اين فرد معطل شده است. 
طبق گفته وي، بانك اعلام كرده كه اولويت پرداخت وام ازدواج با ازدواج 
اولي هاست و فعلًا نمي تواند براي اين اشخاص پرداختي داشته باشد و 
بايد صبر كنند تا وام ازدواج اولي ها پرداخت شود كه نوبت به آنها برسد. 
اين در حالي اس��ت كه هر فردي فق��ط يكبار مي تواند از تس��هيلات 
قرض الحسنه ازدواج اس��تفاده كند و ازدواج اول يا دوم تأثيري در اين 
موضوع ندارد و قرار نبوده كه متقاضيان به اين بهانه معطل شوند، اما 
اينطور كه شواهد نشان مي دهد، برخي از بانك ها بهانه جديدي براي 
نپرداختن وام ازدواج پيدا كرده اند و بخشنامه ها و نامه هاي ارسالي مبني 

بر تسريع در پرداخت اين وام كارساز نبوده است. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه:
سال آينده ارز دو نرخي در بازار نداريم 

از سال آينده ارز دو نرخي ديگر در بازار نخواهیم داشت و اگر بخواهیم 
يارانه اي را بله کالايي تخصیص دهیم به شلکل رياللي خواهد بود. 
به گ��زارش ايلن��ا، مس��عود ميركاظمي با اش��اره به بح��ث حذف ارز 
۴هزارو۲۰۰ توماني اظهار داش��ت: طبق قانون سال آينده نمي توانيم 
ياران��ه ۴هزارو۲۰۰ توماني داشته باش��يم و فقط مي تواني��م با ريال از 

دهك هاي كم درآمد حمايت كنيم. 
وي ادامه داد: از سال آينده ارز دو نرخي ديگر در بازار نخواهيم داشت 
و اگر بخواهيم يارانه اي را به كالايي تخصيص دهيم به شكل ريالي و به 

ذي نفع نهايي آن را اختصاص مي دهيم. 
رئيس سازمان برنامه و بودجه گفت: تمام گزارش ها و تحليل ها حاكي از 
اين است كه يارانه اي كه از طريق دو نرخي شدن ارز وارد بازار مي شود 

اثر بخش نيست و در سفره مردم قرار نمي گيرد. 

  به دلیل ناترازي ثروت و امکانات طبقات مختلف 
جامعه معمولاً سیاست پرداخت يارانه به شکل 
نقلدي و کالايي در اقتصاد هلا موضوعیت پیدا 
مي کند، اما در اقتصاد هايي مثل ايران که مرزهاي 
زيادي با همسايگان خود دارد، همین پرداخت 
يارانه ها موجب مي شود کالاهاي اساسي مشمول 
دريافت يارانه به کشورهاي منطقه قاچاق شود. 
امين دليري، كارشناس اقتصادي در گفت وگو 
با »جوان« با اشاره به اينكه توزيع نابرابر منابع و 
امكانات در كشورها موجب مي شود سياستگذار 
با هدف حمايت از م��ردم، يارانه نقدي و كالايي 
در اقتصاد توزيع كن��د، گفت: به لحاظ تاريخي، 
دولت ها در اي��ران از ديرباز به اش��كال مختلف 

يارانه پرداخت مي كنند. 
وي اظهار داش��ت: دهه اول انق��لاب زماني كه 
ما در حال جن��گ بودي��م و هزينه هاي جنگي 
زي��ادي داش��تيم، ۴ ميلي��ارد دلار يارانه براي 
كالاهاي ضروري كش��ور اختصاص مي داديم، 
حتي زماني كه درآمد ارزي ما ۵/7 ميليارد دلار 
بود، ۴ ميليارد دلار ياران��ه مي داديم، اين يارانه 
ريشه در اقتصاد ما دارد. به علت نابرابري كه در 

توزيع درآمد و ثروت در كش��ور ما وجود داشت 
اگر اين كار انجام نمي ش��د ما با تورم بالا روبه رو 

مي شديم. 
وي گفت: ما دو نوع يارانه داريم؛ يارانه نقدي و 
كالايي كه هر كدام اثر خاص خود را دارند، اما 
بايد توجه داشت كه در جريان پرداخت يارانه 
بايد به شكلي عمل شود كه منتج به خلق تورم 
نشود، زيرا اين نمي ش��ود كه از يك طرف در 
حمايت از مردم و اقشار ضعيف يارانه پرداخت 
كنيم و از طرف ديگر براي تأمين منابع پرداخت 
يارانه از مس��يرهايي حركت كنيم كه منتج به 

خلق تورم در جامعه شود. 
وي تصريح ك��رد: وقتي در پرداخ��ت يارانه ها 
حساب ش��ده عمل نكنيم، نتيجه آن مي شود 
كه به رغم آغاز پرداخ��ت يارانه نقدي ۴۵ هزار 
و ۵۰۰ توماني در سال ۸۹ به خانوار در دولت 
دوازدهم بالاجبار قيمت بنزين افزايش مي يابد 
كه ب��ه 6۰ ميليون نف��ر يارانه بنزي��ن داديم. 
مجموع اي��ن فرآيند منتج ب��ه خلق تورم هاي 
دورقمي سالانه ش��د و بارها شنيديم كه با ۴۵ 
يارانه هزار تومانی حتي نمي توان يك س��طل 

ماست خريد. اينها نشان مي دهد كه به شكل 
حساب شده يارانه پرداخت نشده است، زيرا در 

نهايت اين يارانه ها خالق تورم شده اند. 
وي در ادامه به يارانه كالايي اشاره كرد و گفت: 
يارانه هايي كه به صورت كالايي داده مي شود 
متفاوت اس��ت، چون پولي را در اقتصاد و بازار 
تزريق نمي كند و در عين ح��ال قدرت خريد 
افراد را با پرداخ��ت يارانه ه��اي كالايي يا بن 
كالايي توانس��ته ايم حفظ كني��م، پس تورم 

چنداني خلق نخواهد شد. 
اين كارش��ناس اقتصادي با بي��ان اينكه نقش 
پرداخ��ت يارانه هايي چ��ون ارز ترجيحي در 
قاچاق كالا و ارز به ش��كل خروجي از كش��ور، 
به ويژه خروج غيرقانوني كالاهاي اساسي قابل 
بررسي است، گفت: وقتي نرخ كالايي در داخل 
مرزهاي يك كشور ارزان باشد، بي شك در آن 
طرف مرز تقاضا براي تهيه اين كالا به ش��كل 
غيرقانوني و حتي قانوني زياد می شود، از اين رو 
بايد ديد از ميلياردها دلار كالاي قاچاقي كه از 
كشور خارج مي ش��ود، چه ميزان آن كالاهاي 

مشمول دريافت يارانه ارز ترجيحي است. 

وي در ادام��ه با بي��ان اينكه اصلاح ن��رخ ارز 
ترجيحي با توجه به مقوله مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز موضوعيت دارد، گفت: دولت در شرايطي 
كه مي خواهد نرخ كالاه��ا را واقعي كند بايد با 
سياست جبراني قدرت خريد عامه مردم را كه 
درصد زيادي هم هستند، حفظ كند. به نظرم 
در مورد اين كاري ك��ه دولت مي خواهد انجام 
بدهد به جاي يارانه نقدي به طرف يارانه كالايي 
پيش بروند تا از تزري��ق نقدينگي كه منجر به 

تورم در اقتصاد مي شود، جلوگيري شود. 
دلي��ري در ادامه اظه��ار داش��ت: قاچاق كالا 
هميشه براي كش��ور مضر بوده و هست، علت 
اينكه كالاها از مبادي رسمي و غيررسمي وارد 
كشور مي شوند و توليد را تحت تأثير خودشان 
قرار مي دهند، اين اس��ت كه به كالاها تعرفه و 
مالياتي تعلق نمي گيرد، از اين رو با قيمت هاي 

خيلي پايين در بازار عرضه مي شوند. 
وي افزود: تجربه نشان داده كالاهاي قاچاق از 
نظر قيمت، كيفيت و استاندارد در سطح پاييني 
هستند و متأسفانه به خاطر اقبالي كه مردم به 
خريد كالاي خارجي دارند اين دست كالاها در 
بازار بيشتر است. بنابراين ضربه اي كه كالاي 
قاچاق به توليدات داخلي مي زند بسيار بيشتر 
از حد تصور است كه بايد جلوي آن گرفته شود، 
به  خصوص اينكه ما مرزهاي بس��يار طولاني با 
كشورهاي همسايه داريم كه در بعضي از آنها 
به صورت آزادانه جري��ان كالاي قاچاق وجود 

دارد و كنترل آن هم كار آساني نيست.
وي با اشاره به اينكه اگر نرخ كالاها در بين دو 
مرز مشابه يكديگر باشد، توجيه اقتصادي براي 
قاچاق كالا وجود ن��دارد،  گفت: قيمت گذاري 
در اقتصاد ايران بايد به س��مت و س��ويي برود 
كه قاچ��اق توجيه اقتصادي نداش��ته باش��د. 
ش��ايد ما در حمايت از مردم بخواهيم كالاي 
ارزان در جامعه حراج كنيم، اما بايد به اين هم 
بينديش��يم كه اين كالاي ارزان به كشورهاي 

همسايه قاچاق مي شود يا خير!
وي اظه��ار داش��ت: پرداخ��ت ارز ترجيحي به 
كالاهاي اساسي، آن هم سالانه در حد ۸ تا ۲۰ 
ميليارد دلار نش��ان مي دهد كالاهاي اساس��ي 
خارجي قابل ملاحظه اي در اقتصاد ايران وجود 
دارد كه مورد طمع قاچاق كالا به شكل خروجي 
قرار مي گيرد. از اين رو بايد در حوزه نرخ گذاري 
به سمت و سويي رفت كه قاچاق توجيه نداشته 
باشد، در عين حال هم بايد از خانوارهاي ضعيف 
به اشكالي كه به تقويت قدرت خريد خانوار منتج 

شود، با يارانه حمايت كنيم. 

ملیحه مرادی
  گزارش   یک


